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Pro Komise RHMP pro oblast integrace cizinců

Jiří Knitl - předseda komise, Arina Dolgopolova, Anča Covrigová, Magda
Faltová, Jan Kepka, Andrea Krchová, Geti Mubeenová, Yana Leontiyeva,Přítomni Halka Smolová Závorová, Petr Syrový, Jakub Štědroň, Martin Rozumek,
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Zápis z jednání Komise Rady HMP pro oblast integrace cizinců, které se
Věc konalo dne 5.12. 2023 od 14.00 hodin, Nová radnice - zasedací místnost č.

136

Zpracoval Jan Janoušek Počet stran 7 Datum 11.12. 2024

Původní návrh programu jednání:
1. Úvodní slovo
2. Schválení programu a hostů
3. Informace k aktuální situaci držitelů dočasné ochrany na území HMP
4. Informace k dotačnímu programu HMP pro oblast integrace cizinců pro rok 2024
5. Aktualizace Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky

2024-2025
6. Problematika nescholarizovaných dětí na území HMP
7. Různé
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1. Úvodní slovo
Předseda komise přivítal přítomné členy a členky Komise Rady HMP pro oblast
integrace cizinců (dále jen komise) a zahájil jednání.

2. Schválení programu a hostů
Na jednání komise nebyli přítomni žádní hosté.

Program jednání
1. Úvodní slovo
2. Schválení programu a hostů
3. Informace k aktuální situaci držitelů dočasné ochrany na území HMP
4. Informace k dotačnímu programu HMP pro oblast integrace cizinců pro rok 2024
5. Aktualizace Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky

2024-2025
6. Problematika nescholarizovaných dětí na území HMP
7. Různé
Hlasování: pro 12 - proti 0 - zdržel/a se 0

3. Informace k aktuální situaci držitelů dočasné ochrany na území HMP
Geti Mubeenová, koordinátorka strategického řízení pro Ukrajinu (KUC MHMP),
informovala přítomné o aktuálním stavu aktivit realizovaných HMP s podporou
Dětského fondu OSN -UNICEF. Pracovní plán těchto aktivit končí v prosinci a na část
roku 2024 jsou prodlouženy pouze dvě aktivity v rámci oblasti školství (červen) a
zdravotnictví. Jedná se o tzv. nulté ročníky a pak informační osvětovou kampaň

N/k otázkám zdraví. Řešila se otázka udržitelnosti existujících aktivit na podporu
uprchlíků. Z toho důvodu byl na základě podkladů z Pracovní skupiny ředitele
MHMP k tématu uprchlíků z Ukrajiny připraven odborem KUC strategický materiál
s návrhem na zajištění personálního zabezpečení v rámci MHMP, kdy by měly být
v rámci čtyř odborů MHMP (KUC, SML, ZDR, SOV) zachovány pracovní pozice pro
řešení situace uprchlíků z Ukrajiny. Součástí uvedeného návrhu je i vyhlášení
dotačního programu pro expertní NNO za účelem podpory projektů pro zajištění úzké
spolupráce s MHMP při dalším řešení situace ukrajinských uprchlíků po ukončení
činnosti Centra následné podpory uprchlíkům z Ukrajiny (CNPUU). Cílem je
momentálně i zachovat tzv. kontaktní místo pro uprchlíky jako centrální bod pro
zajištění jejich základní informovanosti a efektivní podpory ve spolupráci s dalšími
expertními NNO v oblastech bydlení, sociálního a právního poradenství,
zdravotnictví (včetně duševního zdraví), školství a terénní práce. Řešeny mají nadále

2

1. Úvodní slovo
Předseda komise přivítal přítomné členy a členky Komise Rady HMP pro oblast 
integrace cizinců (dále jen komise) a zahájil jednání.

2. Schválení programu a hostů
Na jednání komise nebyli přítomni žádní hosté.

Program jednání
1. Úvodní slovo
2. Schválení programu a hostů
3. Informace k aktuální situaci držitelů dočasné ochrany na území HMP
4. Informace k dotačnímu programu HMP pro oblast integrace cizinců pro rok 2024
5. Aktualizace Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky 

2024-2025
6. Problematika nescholarizovaných dětí na území HMP
7. Různé
Hlasování: pro 12 - proti 0 - zdržel/a se 0

3. Informace k aktuální situaci držitelů dočasné ochrany na území HMP

Geti Mubeenová, koordinátorka strategického řízení pro Ukrajinu (KUC MHMP), 
informovala přítomné o aktuálním stavu aktivit realizovaných HMP s podporou 
Dětského fondu OSN - UNICEF. Pracovní plán těchto aktivit končí v prosinci a na část 
roku 2024 jsou prodlouženy pouze dvě aktivity v rámci oblasti školství (červen) a 
zdravotnictví. Jedná se o tzv. nulté ročníky a pak informační osvětovou kampaň

N/

k otázkám zdraví. Řešila se otázka udržitelnosti existujících aktivit na podporu 
uprchlíků. Z toho důvodu byl na základě podkladů z Pracovní skupiny ředitele 
MHMP k tématu uprchlíků z Ukrajiny připraven odborem KUC strategický materiál 
s návrhem na zajištění personálního zabezpečení v rámci MHMP, kdy by měly být 
v rámci čtyř odborů MHMP (KUC, SML, ZDR, SOV) zachovány pracovní pozice pro 
řešení situace uprchlíků z Ukrajiny. Součástí uvedeného návrhu je i vyhlášení 
dotačního programu pro expertní NNO za účelem podpory projektů pro zajištění úzké 
spolupráce s MHMP při dalším řešení situace ukrajinských uprchlíků po ukončení 
činnosti Centra následné podpory uprchlíkům z Ukrajiny (CNPUU). Cílem je 
momentálně i zachovat tzv. kontaktní místo pro uprchlíky jako centrální bod pro 
zajištění jejich základní informovanosti a efektivní podpory ve spolupráci s dalšími 
expertními NNO v oblastech bydlení, sociálního a právního poradenství, 
zdravotnictví (včetně duševního zdraví), školství a terénní práce. Řešeny mají nadále

2



být i potřeby uprchlíků romského původu. Tisk s uvedenými návrhy by měl být
předložen Radě HMP dne 18. prosince 2023.
A. Covrigová se zeptala, zda budou uvedené pozice financovány z rozpočtu HMP a
zda se počítá s tím, že se ti úředníci budou soustředit výhradně jen na ukrajinské
uprchlíky. G. Mubeenová potvrdila, že uvedené pozice i dotační program budou
financovány z rozpočtu HMP z rezervy pro téma Ukrajina, přičemž skutečně se obojí
bude vázat k řešení situace držitelů dočasné ochrany. A. Covrigová v této souvislosti
upozornila, že by bylo žádoucí zvážit do budoucna možné rozšíření záběru
uvedených pracovních pozic i na další skupiny cizinců. G. Mubeenová v této
souvislosti upozornila na jistou dvojkolejnost nastavení dávkového systému, kdy
držitelé dočasné ochrany mají jen omezený přístup k některým dávkám a nemají
z hlediska svých práv statut jako např. cizinci s trvalým pobytem na území ČR.
J. Knitl v souvislosti se zmíněným návrhem sdělil, že je možné případně po roce 2024
usilovat právě o rozšíření agendy příslušných úředníků i na další skupiny cizinců. A
Covrigová k tomu dodala, že udržení pracovních pozic na uvedených odborech je
nevídaný úspěch, pokud tedy bude daný návrh schválen. G. Mubeenová podotkla, že
to je nadějné, protože příslušný tisk je vedle náměstka primátora J. Pospíšila
předkládán i radní A. Udženijou, radním A. Klecandou a ředitelem MHMP M.
Kubelkou.
A. Krchová se zeptala, zda by bylo možné dát komisi zmíněný strategický materiál
k dispozici. J. Knitl sdělil, že tento dokument bude po schválení v Radě HMP veřejně
dostupný.
A. Krchová dále vznesla téma financování integrace cizinců v HMP, které bylo
poměrně intenzivně diskutováno na posledním jednání komise, především s ohledem
na potřebu určitého systematického a koncepčního způsobu financování integrace
cizinců navazujícího na to aktuální mimořádné navýšení finančních prostředků pro
tuto oblast. J. Janoušek v této věci sdělil, že v případě schválení rozpočtu HMP
s navýšením financí na dotační program na 20 milionů Kč se bude samozřejmě
usilovat o to, aby tato částka byla minimálně zachována i pro následující roky. Doplnil
v této věci i plán na vyhlášení dalšího dotačního programu zaměřeného na saturování
služeb poskytovaných uprchlíkům z Ukrajiny prostřednictvím CNPUU. Jako důležitý
krok zmínil právě i plánované udržení úředních pozic v rámci zmíněných odborů
MHMP, o čemž hovořila G. Mubeenová. Tato opatření mohou být cestou pro
dlouhodobější stabilizaci posílení práce s cizinci v rámciMHMP. J. Knitl k tomu dodal,
že v příštím roce bude žádoucí na tomto postupu dále stavět a usilovat o zajištění
stabilního financování integrace cizinců nejen s primárním zacílením na ukrajinské
uprchlíky.
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M. Rozumek vyjádřil poděkování za úsilí, které v této věd bylo vynaloženo, a
souhlasil s tím, že je žádoucí další upevnění agendy integrace a práce s cizinci v rámci
MHMPukotvit koncepčně ve strategických dokumentechHMP, protože zde uprchlíci
budou pravděpodobně i nadále setrvávat ve velkém počtu. V podobném smyslu se
vyjádřil i P. Syrový, který vyjádřil vděk nad představeným dosavadním postupem
v této věci a souhlasil s tím, že je žádoucí zbavit se určité stávající dvojkolejnosti
v přístupu k cizincům a uprchlíkům z Ukrajiny, protože to působí řadu potíží. Mnoho
uprchlíků tu přitom setrvá delší dobu, tudíž se stávají cílem řádné integrační politiky.
J. Kepka sdělil, že v situaci, kdy je všeobecně situace z hlediska objemu finančních
prostředků pro oblast integrace cizinců stále poměrně nejistá, je navýšení finančních
prostředků v rozpočtu HMP na věcně příslušný dotační program ze 4 milionů Kč na
20 milionů Kč velmi důležité a vyjádřil za tento posun poděkování. Na závěr diskuze
dodal M. Rozumek, že bude velmi důležité, jaký budou mít uprchlíci v roce 2025
status, protože podle něj se jako nejméně problematická varianta jeví trvalý pobyt,
neboť ostatní statusy se budou pojit potenciálně s velkými problémy v oblasti
zdravotnictví, pracovního uplatnění atd. V případě problémů spojených
s nevhodným statusem by byla nejvíce bita Praha, která má na svém území stále
zdaleka největší počet uprchlíků. J. Knitl poděkoval za diskuzi a dodal, že toto vše
může být využito v další argumentaci ohledně rozpočtu HMP na rok 2025.
V návaznosti na proběhnuvší diskuzi načetl}.Knitl návrh podpůrného usnesení, které
se vztahuje k tisku, o kterém mluvila G. Mubeenová.

Usnesení Komise RHMP pro oblast integrace cizinců č. 1/2024
Komise RHMP pro oblast integrace cizinců doporučuje Radě HMP ke schválení tisk č.
R-49790 k návrhu zajištění projektových aktivit "Strategického řízení a krajské
koordinace tématu adaptace-integrace uprchlíků zUkrajiny v roce 2024", změně počtu
systemizovaných míst Magistrátu, hl.m. Prahy a k úpravě rozpočtu vlastního hl.m.
Prahy na rok 2024.
Hlasování: pro 13 - proti 0 - zdržel/a se 0

4. Informace k dotačnímu programu HMP pro oblast integrace cizinců pro rok 2024
J. Janoušek sdělil základní informace k dotačnímu programu Program v oblasti
podpory aktivit integrace cizinců na území hl. m. Prahy pro rok 2024 (dále jen
„program"). Informoval o navýšení finanční alokace na program ze 4 milionů Kč na
20 milionů Kč, což ještě musí schválit ZHMP v rámci projednání rozpočtu HMP pro
rok 2024. Program umožňuje podporu projektů výhradně zaměřených na uprchlíky
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rok 2024. Program umožňuje podporu projektů výhradně zaměřených na uprchlíky
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z Ukrajiny, ovšem je zaměřený všeobecně na všechny skupiny cizinců. Podány byly
celkem 104 projekty s celkovou požadovanou částkou přibližně 47,5 milionu Kč.
Aktuálně probíhá formální hodnocení a externí odborné hodnocení projektů. Cílem je,
aby byly všechny výsledky programu známy do konce března 2024.
A. Dolgopolova informovala přítomné, že je v přípravě novela Zákona o hl. m. Praze,
která by měla od 1. ledna 2024 mimo jiné změnit limity pro rozhodování o poskytnutí
dotací ze strany HMP tak, že by se výrazněji zvýšila hranice pro výši finančních
prostředků, o jejichž poskytnutí může rozhodnout už přímo Rada HMP.

5. Aktualizace Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky
2024-2025

J. Janoušek představil stručně návrh Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast
integrace cizinců na roky 2024-2025, který byl komisi zaslán k připomínkováním před
zařazením materiálu do tisku pro projednání Radou HMP. Představil změny
zaznamenané v rámci připomínek komise, které do návrhu dokumentu zapracoval.
Informoval stručně i o procesu vzniku tohoto strategického dokumentu.

Usnesení Komise RHMP pro oblast integrace cizinců č. 2/2024
Komise Rady HMP pro oblast integrace cizinců doporučuje Radě hl. m. Prahy ke
schválení návrh Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky
2024-2025.

Hlasování: pro 13 - proti 0 - zdržel/a se 0

6. Problematika nescholarizovaných dětí na území HMP
Kbodu se vyjádřila K. Titěrová, která jeho zařazení na program jednání navrhla.
Zdůraznila problém, že i nyní trvá situace, kdy z rodinných či kapacitních důvodů
neplní děti ukrajinských uprchlíků povinnou školní docházku. Upozornila na
problém, že se aktuálně nepostupuje podle platné legislativy, podle níž by měly
městské části, které mají problém s umístěním dětí do škol informovatMHMP, ten by
měl situaci řešit a v případě, že řešení nenalezne, měl by to oznámit MŠMT, které má
následně situaci pomoci řešit. Tato skutečnost je jedna z věcí, na něž chtěla upozornit
a prodiskutovat možné řešení. Dále informovala, že žádala MHMP o data o situaci o
umístění dětí uprchlíků do škol, ale doposud tato data nemá k dispozici. Podle
vlastních šetření situace na MČ, které organizace META, o.p.s realizovala, je aktuálně
přibližně 200 dětí mimo povinnou školní docházku. Upozornila v této souvislosti ještě
na další problém spočívající v tom, že počet dětí, které do povinné školní docházky

5

z Ukrajiny, ovšem je zaměřený všeobecně na všechny skupiny cizinců. Podány byly 
celkem 104 projekty s celkovou požadovanou částkou přibližně 47,5 milionu Kč. 
Aktuálně probíhá formální hodnocení a externí odborné hodnocení projektů. Cílem je, 
aby byly všechny výsledky programu známy do konce března 2024.
A. Dolgopolova informovala přítomné, že je v přípravě novela Zákona o hl. m. Praze, 
která by měla od 1. ledna 2024 mimo jiné změnit limity pro rozhodování o poskytnutí 
dotací ze strany HMP tak, že by se výrazněji zvýšila hranice pro výši finančních 
prostředků, o jejichž poskytnutí může rozhodnout už přímo Rada HMP.

5. Aktualizace Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky 
2024-2025

J. Janoušek představil stručně návrh Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast 
integrace cizinců na roky 2024-2025, který byl komisi zaslán k připomínkováním před 
zařazením materiálu do tisku pro projednání Radou HMP. Představil změny 
zaznamenané v rámci připomínek komise, které do návrhu dokumentu zapracoval. 
Informoval stručně i o procesu vzniku tohoto strategického dokumentu.

Usnesení Komise RHMP pro oblast integrace cizinců č. 2/2024

Komise Rady HMP pro oblast integrace cizinců doporučuje Radě hl. m. Prahy ke 
schválení návrh Akčního plánu Koncepce HMP pro oblast integrace cizinců na roky 
2024-2025.
Hlasování: pro 13 - proti 0 - zdržel/a se 0

6. Problematika nescholarizovaných dětí na území HMP

Kbodu se vyjádřila K. Titěrová, která jeho zařazení na program jednání navrhla. 
Zdůraznila problém, že i nyní trvá situace, kdy z rodinných či kapacitních důvodů 
neplní děti ukrajinských uprchlíků povinnou školní docházku. Upozornila na 
problém, že se aktuálně nepostupuje podle platné legislativy, podle níž by měly 
městské části, které mají problém s umístěním dětí do škol informovat MHMP, ten by 
měl situaci řešit a v případě, že řešení nenalezne, měl by to oznámit MŠMT, které má 
následně situaci pomoci řešit. Tato skutečnost je jedna z věcí, na něž chtěla upozornit 
a prodiskutovat možné řešení. Dále informovala, že žádala MHMP o data o situaci o 
umístění dětí uprchlíků do škol, ale doposud tato data nemá k dispozici. Podle 
vlastních šetření situace na MČ, které organizace META, o.p.s realizovala, je aktuálně 
přibližně 200 dětí mimo povinnou školní docházku. Upozornila v této souvislosti ještě 
na další problém spočívající v tom, že počet dětí, které do povinné školní docházky

5



doposud nejsou zařazeny, je pravděpodobně ještě větší, ovšem nejsou z různých
důvodů evidovány v oficiálních statistikách, což je věc, kterou je třeba také intenzivně
řešit.
G. Mubeenová poděkovala za přednesení tohoto tématu, protože to je jedna
z důležitých oblastí, které jsou v rámci krajské koordinace a řešení situace uprchlíků
velmi důležité. Informovala, že v rámci aktivit CNPUU identifikovali 150 dětí, které
dostaly písemné odmítnutí umístění a nyní čekají na možnost přihlásit se do školy. Na
CNPUU se obracely i městské části, které měly problém s umisťováním dětí a žádaly
o součinnost. Z MV získala G. Mubeenová data o počtu dětí, které by měly být
zařazené v povinné školní docházce, a v Praze se jedná celkem o přibližně 14 tisíc dětí.
SMLMHMP aktualne čeká na finalizaci statistik z MSMT vztahujících se k této věci.
J. Janoušek uvedl, že se z dnešního jednání komise omlouvala J. Hůbnerová ze SML
MHMP, a to právě kvůli probíhajícímu jednáníMHMP aměstských částí ve věci řešení
problému s umisťováním dětí do škol.
M. Rozumek doplnil, že reálný počet dětí mimo povinnou školní docházku bude
pravděpodobně ještě mnohem větší než 200 dětí a že by bylo žádoucí se na tento
problém v rámci výkonu terénní práce více zaměřit.
M. Faltová k tomu dodala, že to je skutečně dlouhodobý problém, u kterého zatím
postrádá konkrétní postupy řešení. Bylo by dle jejího názoru žádoucí přijmout v této
věci usnesení, které by vyzvalo k představení plánu toho, jak se ten problém bude
v konkrétních krocích k určitému blízkému datu řešit.
G. Mubeenová sdělila, že aktuálně dostala data z OAMPMVČR, že v Praze je aktuálně
14450 dětí spadajících do povinné školní docházky, přičemž dle dat SML MHMP činí
v Praze počet dětí umístěných do ZS 7750 dětí. V této věci samozřejmě hraje roli více
faktorů, mezi kterými mohou být návraty zpět na Ukrajinu, migrace do dalších zemí,
ale i například problém neinformovaných části rodičů o povinné školní docházce, dále
neinformovanost rodičů o tom, že mají požadovat písemné odmítnutí umístění apod.
K. Titěrová k tomu dodala, že v podstatě až nyní ke konci roku 2023 vydalo
Ministerstvo školství Ukrajiny informaci svým obyvatelům, kteří uprchli do zahraničí,
že mají povinnou školní docházku plnit v zemi, kde pobývají. Tato skutečnost
doposud mohla u části rodičů z řad uprchlíků vést k tomu, že otázku povinné školní
docházky aktivně neřešili.
Vedle těchto problémů v oblasti vzdělávání upozornil P. Syrový i na další důležitou
otázku, kterou je existence segregovaných tříd. Ty by měly být se začátkem nového
školního roku zrušeny. V dubnu roku 2023 ukazovaly statistiky, že je v Praze 19
segregovaných tříd. K. Titěrová poděkovala za tuto poznámku a vyjádřila souhlas
s tím, že vážných problémů spojených s otázkou docházky dětí ukrajinských běženců
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je více. J. Kepka ktéto věci sdělil, že je podle něj žádoucí se zaměřit na jasně 
pojmenovaný problém neumístěných dětí, který je nutné bezodkladně řešit. S tím 
vyjádřila souhlas H. Smolová Závorová, která doporučila zaměřit se na situaci těchto 
identifikovaných neumístěných dětí, protože zde je mechanismus řešení jasně daný 
zákonem - MC se při neumístění dítěte musí obrátit na krajský úřad, ten se v případě, 
že dítě také neumístí, musí obrátit na MŠMT. G. Mubeenová navrhla, že by mohla 
z pozice krajské koordinátorky k této problematice svolat jednání zainteresovaných 
aktérů v této problematice. Předseda komise s tímto návrhem souhlasil a formuloval 
na základě proběhnuvší debaty návrh usnesení.

Usnesení Komise RHMP pro oblast integrace cizinců č. 3/2024

Komise Rady HMP pro oblast integrace cizinců doporučuje radnímu pro oblast 
školství, aby řešil situaci dětí neumístěných do povinného vzdělávání na území HMP 
v souvislosti s ukončením CNPUU, prověřil celkový počet nescholarizovaných dětí na 
městských částech HMP a představil další kroky k řešení této problematiky. 
Hlasování: pro 13 - proti 0 - zdržel!a se 0

7. Různé
Předseda komise poděkoval přítomným za jednání a ukončil jednání komise.

předseda Komise Rady HMP pro oblast integrace cizinců
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